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  معاون توسعه فناوری و مطالعات 
سینمایی گفت: همه سینماهای 
جهان و متخصصان فعال در آن 
از مالیات معاف هستند. در ایران 
و  بیفتد  اتفاق  همین  باید  هم 
تمامی صنوف فنی سینما باید از 
پرداخت مالیات معاف شوند. قادر 
آشنا در نشست صمیمی مشترک 
معاونت توسعه فناوری و مطالعات 
توسعه  مدیرکل  و  سینمایی 
زیرساخت و فناوری های سینمایی 
و سمعی بصری با مدیران مراکز فنی 
پشتیبانی سراسر کشور که در وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد، 
اظهارداشت: سینما به نظر بسیاری 
از افراد در روی پرده اتفاق می افتد 
در حالی که هنر- صنعت سینما 
فرآیندی است که در آن افراد زیادی 
نقش دارند. وی همچنین به برگزاری 
نشست هایی با شهرداری، نمایندگان 
مجلس و تعدادی از مدیران ارشد 
اشاره و تاکید کرد: باید فرصت 
بیشتری برای بررسی ایجاد شود 
و ارتباط موثری با همه ارگان ها به 
وجود اید تا در سایه آن مشکلات 
برطرف شود. آشنا گفت: یکی از 
مشکلات، فعالیت مراکز غیرمجاز 
است که باید برای آن فکری اساسی 
اندیشید.  معاون توسعه فناوری 
و مطالعات سینمایی همچنین با 
اشاره به بهینه سازی سامانه های 
وزارت ارشاد خاطرنشان کرد: در 
زمان حاضر تسهیلات پرداختی از 
طرف سیستم بانکی کم است که با 
توجه به قیمت تمام شده خدمات 
فنی، این تسهیلات باید افزایش یابد. 
آشنا افزود: امیدوارم تا حدی که 
ضوابط، مقررات و قانون به ما اجازه 
می دهد، به موضوعات رسیدگی 
و مشکلات با همکاری و همیاری 
مسولان  دیگر  و  سازمان  رئیس 
فرهنگی کشور برطرف شود.  در 
ابتدای این نشست، مدیران مراکز 

فنی در خصوص مشکلات تولید فیلم 
و مسائل فنی اظهار نظر و پیشنهادات 
خود را مطرح کردند.  مباحثی چون 
صادرات، واردات و همکاری گمرک، 
وام های کم بهره، توجه به تولیدات 
داخلی و حمایت مادی و معنوی 
از آن، معافیت مالیاتی و همکاری 
شهرداری ها با دفاتر دارای کاربری 
غیراداری و فعال در مراکز مسکونی 
و برخورد با مراکز فعال بدون مجوز از 
جمله درخواست مدیران مراکز فنی 
در این جلسه بود. حامد فراجی، مدیر 
عامل شرکت ونداد ایده پرداز پایدار 
تولیدکننده محصولات  ما  گفت: 
ایرانی هستیم و باید در بین مدیران 
این باور به وجود  آید که اجناس ایرانی 
بسیار بهتر از اجناس خارجی است. 
حمید رضا کوهپایی، مدیر عامل 
افزود:  نیز  فیلم  شرکت فوکوس 
صفر تا صد اپلیکیشن فوکوس فیلم 
توسط متخصصان ایرانی تولید شده 
و توانایی این وجود دارد که در تمام 
مراحل تولید یک فیلم سینمایی به 
همه پروژه های حرفه ای خدمات 

خود را ارائه دهد. 
 سینما صرفـــا تجهیزات 

نیست
 علی صادقی، نماینده شرکت 

ماشین های اداری بعثت بیان کرد: 
باید پایگاهی در فضای حقیقی و 
مجازی وجود داشته باشد تا همه 
مراکز بتوانند در آن دستآوردهای 
نایی تمامی  خود را معرفی و با توا
مراکز فنی نیز آشنا شوند. امیرحسین 
سحرخیر، مدیرعامل شرکت فرهنگی 
هنری روشنا فیلم هم با اشاره به عدم 
حمایت از مراکز رسمی اظهارکرد: در 
برگزاری جشنواره های مختلف فیلم 
همه کارهای لابراتواری به مراکز 
غیرمجاز سفارش داده می شود و 
عملا مراکز مجاز نمی توانند از مزایای 
مجوز خود بهره ببرند.  فریبا فرد 
شاهین، نماینده موسسه فرهنگی 
هنری رسانه فکر فردا به ارزش افزوده 
مجوز مراکز فنی اشاره کرد و تصریح 
کرد: تعدادی از مراکز غیرمجاز 
در حال فعالیت بوده و بدون هیچ 
مزاحمتی کار می کنند در حالی که 
مراکز مجاز درگیر مسائل مختلفی 
از قبیل مالیات، بیمه، اماکن و غیره 
هستند. وی بیان موضوع پرداخت 
تسهیلات به مراکز فنی و کم بودن 
رقم آن افزود: وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی باید شرایط ترخیص کالاهای 
وارداتی مراکز فنی در گمرک را فراهم 
کنند. فردشاهین در ادامه با اشاره 

به نرخ گذاری خدمات مراکز فنی 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
شهرداری از فعالیت مراکز فنی در 
ممانعت  مسکونی  ساختمان های 
که  است  حالی  در  این  می کند؛ 
تعدادی از مراکز از جمله مطب ها 
و دفاتر ثبت می توانند در منازل 
مسکونی فعالیت کنند. نادر رضایی 
شوشتری، مدیر عامل شرکت صدای 
امواج نوفه هم با اشاره به موضوع 
تشکیل اتحادیه صنف مراکز فنی 
پشتیبانی یادآوری کرد: در حال 
اتحادیه صنف مراکز فنی  حاضر 
پشتیبانی از تعدادی از پیشکسوتان 
ماهر عرصه های فنی تشکیل شده و 
می تواند بعضی از وظایف دفتر توسعه 
زیر ساخت از جمله صدور و تمدید 
مجوز های دفاتر و نرخ گذاری خدمات 
عهده دار شود. همچنین  را  فنی 
محمدرضا طهمورث، مدیر عامل 
شرکت طهمورث افزود: تعدادی از 
وسایل فنی برای تعمیر و به روزشدن 
به خارج از کشور ارسال می شود اما 
در گمرک به عنوان وسایل لوکس 
توقیف می شوند. برای این موضوع نیز 
باید راهکاری ارائه شود. بهره مندی از 
معافیت مالیاتی نیز از خواسته های 
مراکز فنی است. نازنین مفخم، مدیر 
عامل شرکت گیتی فیلم افزود: تربیت 
نیروی انسانی از مهم ترین موضوعات 
در زمینه فعالیت فنی سینماست چرا 
که سینما صرفا تجهیزات نیست و 
تکنسین سینما هم از موارد مهم در 
این راستاست. در حال حاضر در این 
زمینه مشکلات زیادی وجود دارد. 
باید فکری به حال آن شود. فریبرز 
نیک  راد مدیر عامل شرکت طراحان 
صنعت رسانه نیک راد هم به کیفیت 
در زمینه مسائل فنی اشاره و تاکید 
کرد: باید تفاوتی مابین مرکزی که 
کار با کیفیت ارائه می دهد با مرکزی 
که برایش کیفیت مهم نیست، وجود 

داشته باشد.

 مهدویان سراغ 
»مطرود« می رود 

  محمد سرشار، مدیر سابق شبکه 
کودک و محمدمهدی طباطبایی نژاد 
از مدیران مامور شده تلویزیون به 
با  همزمان  سینمایی،  سازمان 
محمدحسین مهدویان برای پروانه 
ساخت پروژه های تازه خود ثبت 
محمدحسین  کردند.  درخواست 
سینمایی  فیلم  که  مهدویان 
»مردبازنده« را در جشنواره فجر 
داشت، این روزها سریال »سقوط« 
با مشاوره او به سجاد پهلوان زاده 
در مقام کارگردان در حال پخش از 
نمایش خانگی است، وی درخواست 
پروانه ساختی را براساس فیلمنامه ای 
با عنوان »مطرود« به ثبت رسانده 
به  را  فیلم  این  مهدویان  است. 
تهیه کنندگی سیدمحسن حجازی 
کارگردانی خواهد کرد. محمدمهدی 
مقام  در  هم  طباطبایی نژاد 
تهیه کننده می خواهد یک پروژه را به 
سرانجام برساند. طباطبایی نژاد برای 
فیلمی با عنوان »جاده جنگلی« به 
کارگردانی محمدمعین کریم الدینی 
است.  کرده  ثبت  درخواست 
کریم الدینی در دوران مسئولیت 
طباطبایی نژاد در مرکز گسترش 
سینمای مستند و تجربی، در مقام 
مستندساز، همکاری های موفقی را 
با این مجموعه داشت. محمد سرشار 
دیگر چهره تلویزیونی است که برای 
ورود به سینما دورخیز کرده است. 
سرشار که سابقه مدیریت شبکه 
کارنامه  در  را  تلویزیون  کودک 
خود دارد برای فیلمی با عنوان 
»شکارهیولا« به کارگردانی »میثم 
حسینی«  فرم درخواست دریافت 
پروانه نمایش را در سامانه سازمان 

سینمایی تکمیل کرده است. 

 مهتاب  شهیدی:
  قصه گویی از فضای مجازی 

شکست نمی خورد
 یکی از داوران دوره های پیشین جشنواره قصه گویی گفت: با 
وجود گستردگی و ضریب نفوذ بالای فضای مجازی، قصه گویی 
از آن شکست نخواهد خورد. مهتاب شهیدی، در گفت وگو با مهر، 
بیان کرد: ما در کانون، یکی از اهداف مان، آموزش بچه هاست. 
در آموزش، چیزی تأثیرگذار است که غیرمستقیم باشد، چرا 
که بچه ها از نصیحت یا مستقیم گویی فراری هستند. یکی از 
این روش های غیرمستقیم آموزشی، قصه گویی است. برای 
آموزش های اجتماعی، بهداشتی، فرهنگی، مذهبی و…، روش 
قصه گویی تأثیرگذار است. برای همین، مهم ترین فعالیت ما 
در کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان، همین قصه گویی 
است. وی افزود: ۲۵ سال است که در کانون مشغول کار هستم 
و همیشه سعی می کنم به بچه ها مسائل را از طریق قصه گویی 
و غیرمستقیم بیان کنم. درباره بهداشت فردی اگر موردی را 
می بینم، قصه ای در آن باره می گویم که کودک خودش متوجه 
بشود. همچنین برخی از کودکان ویژه و خاص از جمله بچه های 
خجالتی هستند که با قصه گویی بهتر می توان با آ نها ارتباط 
برقرار کرد. در کل، قصه گویی تاکنون خیلی به من در حوزه 
آموزش کودکان کمک کرده است. یکی از داوران دوره های 
پیشین جشنواره قصه گویی، در واکنش به این پرسش که »آیا 
گسترش فضای مجازی و شبکه های اجتماعی، تأثیر قصه گویی 
را کم رنگ کرده است یا نه«، اظهارکرد: بی تردید دردوره ای 
زندگی می کنیم که کودکان و نوجوانان خیلی درگیر فضای 
مجازی هستند. اما به نظر من قصه گویی خیلی متفاوت از آن 
چیزی است که در فضای مجازی می گذرد. فضای مجازی 
جای خودش را دارد و البته جذاب هم هست، ولی نباید آن 
را با قصه گویی مقایسه کرد. با این وجود مسلم است که ما 
باید با مسائل روز پیش برویم، برای نمونه چه اشکالی دارد که 
قصه گویی را به فضای مجازی و شبکه های اجتماعی ببریم یا از 
فناوری های نو در قصه گویی استفاده کنیم. شهیدی گفت: برای 
همین نمی توان گفت فضای مجازی بر قصه گویی چیره شده 
است، چرا که جذابیت قصه گویی در چهره به چهره بودن آن است 
که به لحاظ روانی خیلی مؤثر است. در هر صورت قصه گویی 
مقوله ای فرهنگی و روانشناسانه است که فناوری و فضای مجازی 
یا بازی اینترنتی نمی تواند جای آن را بگیرد. قصه گویی حال و 
هوایی دارد که با هیچ چیز جایگزین نیست. نیاز انسان به قصه 
فطری است. ما نوجوان هایی داریم که با اینکه در معرض انواع 
فضاهای مجازی هستند، اما خودشان مشتاق قصه و قصه گویی 
هستند. شاید بتوانیم در این شرایط، قصه گویی دیجیتال داشته 
باشیم، اما همچنان روش سنتیِ آن هیچ جایگزینی ندارد. 
شهیدی ادامه داد: به غیر از مربیان کانون، ما در جامعه قصه گویان 
زیاد دیگری هم داریم؛ برای نمونه، مربیان مهدکودک ها که با 
بچه ها سرو کار دارند و همچنین معلمان علاقه مند به این حوزه؛ 
قصه گویی آنها می تواند در خیلی از مسائل به بچه ها کمک کند. 

 تغییرات در »هفت ترانه«
 تهیه کننده برنامه »هفت ترانه« با اشاره 
به تغییراتی در این برنامه در سری جدید 
بیان کرد: معاونت امور استان ها به پخش آثار 
موسیقایی نواحی و برگزاری دوباره جشنواره 
»نوترانه« علاقه مند است. محمود محمودی 
به مهر گفت: »هفت ترانه« در حال حاضر 
هفته ای یک روز و فقط جمعه ها روی آنتن 
می رود و چند برنامه دیگر به پایان این فصل 
از برنامه باقی مانده است. وی با اشاره به این 
برنامه که از شبکه »شما« به شبکه نسیم 
منتقل شد، عنوان کرد: همچنان تمایلی وجود 
دارد که این برنامه کارکرد استانی خود را هم 
داشته باشد، آقای حسن عابدینی، معاون 
امور استان های صداوسیما هم پیشنهادی به 
مدیر شبکه نسیم داشته است برای مشارکت 
برنامه و اینکه همچنان به نوعی آثار موسیقایی 
استانی هم به تولید برسد. محمودی اضافه کرد: 
قرار است تفاهم هایی بین شبکه نسیم و امور 
استان های صداوسیما صورت بگیرد که باید به 
قرارداد و امضا برسد. این فصل از »هفت ترانه« 
تا بهمن ماه تمام می شود و کارها برای فصل 

جدید انجام می شود. 

»رحماندوست« دبیر جایزه 
»مرغک« شد

 مصطفی رحمان دوست، شاعر و نویسنده 
نام آشنا با حکم مدیرعامل کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان به عنوان دبیر »جایزه 
مرغک« )جایزه کتاب ماه و سال کودک و 
نوجوان( منصوب شد. حامد علامتی، مدیرعامل 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان، 
با صدور حکمی مصطفی رحماندوست را 
به عنوان دبیر »جایزه مرغک« )جایزه کتاب ماه 
و سال کودک و نوجوان( منصوب کرد. وی در 
این حکم به شایستگی ها، سوابق و تجربه های 
ارزشمند مصطفی رحماندوست اشاره کرده 
و برگزاری این رویداد را فرصت ارزشمندی 
دانسته که علاوه بر ارزیابی دقیق و کارشناسی 
کتاب های حوزه کودک و نوجوان، امکان 
معرفی و حمایت از آثار فاخر و هویت بخش 
این حوزه را فراهم می سازد. علامتی اظهار 
امیدواری کرده تا با بهره مندی از ظرفیت های 
عظیم دانش و تجربه گرانسنگ نویسندگان، 
شاعران و... در مسیر اجرای برنامه های شورای 
سیاست گذاری این رویداد گام های مؤثری 
برداشته شود. »جایزه مرغک« توسط سوی 
کانون پرورش فکری و با هدف ایجاد بستر 
برای ترویج فرهنگ کتاب و کتاب خوانی حوزه 

کودک و نوجوان برگزار می شود.

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

  نظام حکمرانی آتی 
در لیبی مشخص شد

 رئیس شورای عالی دولت لیبی ویژگی های نظام 
آتی این کشور را فاش کرد. به گزارش ایسنا، به نقل 
از سایت المنار، خالد المشری، رئیس شورای عالی 
دولت لیبی گفت: در نظام آتی در این کشور به منظور 
ایجاد توازن سیاسی، قوه مقننه متشکل از دو شورا 
خواهد بود؛ مجلس نمایندگان که مقر آن در بنغازی 
خواهد بود و سنا که در طرابلس مستقر خواهد شد. 
ویژگی های نظام بعدی در لیبی پس از آن اعلام 
می شود که پارلمان و شورای عالی دولت این کشور 
اعلام کردند درباره تهیه یک »نقشه راه« برای تکمیل 
فرآیند انتخابات و متحدکردن نهادهای لیبی به 
توافق رسیده اند. المشری در مصاحبه با تلویزیون 
محلی الاحرار بیان کرد: در سند قانون اساسی آمده 
است که مجلس نمایندگان جدید با سیستم فردی 
و فهرستی انتخاب می شود، در حالی که انتخاب 
سنا تنها با سیستم فردی خواهد بود. وی افزود: 
همین سند تصریح می کند که هر نامزد در انتخابات 
سنا باید بیش از ۵۰ درصد به علاوه یک آرا را کسب 
کند. المشری گفت، توافق شده است که به جای 
قاعده قانونی، سند قانون اساسی وجود داشته باشد 
و به جای ۱۸۰ ماده تنها شامل ۶۷ ماده باشد. درباره 
تمامی مواد این سند توافق وجود دارد تنها یک ماده 
آن پیرامون دوتابعیتی ها اختلاف نظر است که مقرر 
شد در صورت عدم توافق روی این بندهای اختلافی، 
رفراندوم برگزار شود. وی ادامه داد: سند قانون اساسی 
همچنین تصریح می کند که قوه مجریه متشکل از 
رئیس جمهور و دولت است و رئیس جمهور کسی است 
که نخست وزیر را تعیین می کند. المشری توضیح داد: 
در این سند قید شده است که هرکسی که در حقش 
حکم قضائی صادر شده باشد، حق کاندیداتوری در 
انتخابات ریاست جمهوری را ندارد. کسی که سمتی 
دارد و نیز افراد نظامی قبل از ثبت نام در انتخابات 
ریاست جمهوری باید استعفا دهند. شورای نمایندگان 
لیبی )پارلمان( و شورای عالی دولت این کشور در یک 
بیانیه مشترکی که به امضای المشری و عقیله صالح، 
رئیس پارلمان لیبی رسید، اعلام کردند، به منظور 
دستیابی به یک روند قانونی مورد توافق جهت برگزاری 
انتخابات پارلمانی و ریاست جمهوری و پس از تهیه 
سند قانون اساسی، توافق شد که کمیته مشترک 
متشکل از این دو شورا سند قانون اساسی را برای 
تصویب، مطابق با آیین نامه هر دو شورا ارجاع دهد. 
این دو شورا همچنین موافقت کردند که یک نقشه راه 
واضح و مشخصی را طراحی کنند که اعلام می شود، 
تا تمام مراحل لازم برای انجام روند انتخابات مربوط 
به مبانی و قوانین، رویه های اجرایی و یکپارچه سازی 

نهادها تکمیل شود.

دیمیتری  پسکوف: 

ارسالتسلیحاتبهاوکراینچیزیراتغییرنمیدهد

قادر  آشنا:   

صنوففنیسینمابایدازپرداختمالیاتمعافشوند

کوتــــاه

  سخنگوی کاخ کرملین اعلام کرد: ارسال تسلیحات 
غربی به اوکراین اساسا نمی تواند چیزی را تغییر دهد. به 
گزارش ایرنا از خبرگزاری اسپوتنیک، دیمیتری پسکوف 
در بیانیه ای همچنین تاکید کرد که ارائه تسلیحات غربی 
نمی تواند روند دستیابی به اهداف عملیات ویژه روسیه 
در اوکراین را مختل کند. امانوئل مکرون؛ رئیس جمهور 
فرانسه به تازگی در گفت وگو با ولودیمیر زلنسکی همتای 
اوکراینی خود گفت: پاریس قصد دارد خودروهای زرهی 
در اختیار کی یف قرار دهد. پسکوف در این راستا بیان کرد: 
بعید است صحبت صرفا درباره تصمیم فرانسه معنایی داشته 
باشد. ما می دانیم که اروپا، سازمان پیمان آتلانتیک شمالی 
)ناتو( و ایالات متحده آمریکا ده ها میلیارد دلار تسلیحات به 
اوکراین وارد کرده اند. سخنگوی کاخ کرملین در مورد روابط 
مسکو و پاریس اظهارکرد: تماس های بین ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهور روسیه و مکرون در حال حاضر متوقف شده، 

اما در مرحله قبلی با وجود اختلاف نظرهای موجود تماس ها 
بسیار مفید و سازنده بود. در اقدام تازه غربی ها به ویژه فرانسه 
برای ارسال تسلیحات به اوکراین، وزیر خارجه ایتالیا اعلام 

کرده که رم و پاریس در حال بررسی ارسال سامانه دفاع 
هوایی به کی یف هستند. وزیر دفاع ایتالیا خبر داده که سامانه 
ضدهوایی »سامپ تی« محصول مشترک ایتالیا و فرانسه از 
جمله تسلیحاتی است که کی یف آن را از رم درخواست کرده 
است. سفیر اوکراین هم در بریتانیا و وزیر پیشین امور خارجه 
این کشور در گفت وگو با نشریه آمریکایی نیوزویک با اشاره 
به ارسال سلاح های پیشرفته غربی همچون سامانه موشکی 
پاتریوت، این امر را در تغییر جنگ به نفع اوکراین موثر و برای 
تداوم تقابل با مسکو حیاتی خواند. این دیپلمات اوکراینی در 
ادامه با بیان اینکه ارسال تسلیحات پیشرفته غربی به تغییر 
جنگ به نفع کی یف خواهد بود، تاکید کرد: هنوز اتفاق نظر 
کامل وجود ندارد. بازیگران زیادی با دیدگاه های سیاسی 
متفاوت در مورد ارسال سلاح به اوکراین اظهارنظر می کنند؛ 
اما واقعیت این است که تانک های سبک و پیشرفته و سامانه 

پاتریوت تسلیحات جالبی هستند.

 هشدار به کره شمالی بابت کرونا 
 براساس گزارش رسانه های دولتی کره شمالی، این 
کشور به دلیل شیوع سریع کرونا در کشورهای همسایه 
نظیر کره جنوبی و چین، باردیگر در حالت هشدار قرار 
گرفته و خواستار برقرار اقدامات شدید قرنطینه شده 
است. به گزارش ایسنا، تلویزیون مرکزی کره شمالی 
اعلام کرد که موارد ابتلا به کرونا در فصل زمستان 
در چین، کره جنوبی و ژاپن و به دلیل میزان سرایت 
بالای سویه اومیکرون بیشتر شده و اعلام کرد: وضعیت 
ویروس در این مناطق جدی تر است. تلویزیون مرکزی 
کره شمالی همچنین از مردم این کشور خواست تا 
اقدامات قرنطینه ای را برای مقابله با پاندمی کرونا و با 
هدف جلوگیری کامل ابتلا به این بیماری ویروسی رعایت 
کنند. کره شمالی اخیرا به دلیل نگرانی از اینکه عفونت های 
احتمالی وارداتی می تواند ضربه بیشتری به اقتصاد این 
کشور وارد کند، مراقبت خود را در برابر جدیدترین 
افزایش موارد ویروس در کره جنوبی و چین افزایش داده 
است. کیم جونگ اون، رهبری کره شمالی پیروزی در برابر 
این ویروس را اعلام کرد و مدعی شد که پاندمی کرونا 
به طور کامل تحت کنترل است، آن هم سه ماه پس از آنکه 
نخستین مورد ابتلا به این ویروس در مه ۲۰۲۲ در این 

کشور اعلام شد.
 
کانال سوئز بازگشایی شد

 مقامات مسئول مصری در گفت وگو با اسپوتنیک اعلام 
کردند که پس از ساعت ها تلاش قایق های یدک کش 
موفق شدند کشتی  به گل  نشسته را دوباره شناور کنند. به 
گزارش مهر، به گفته مقامات مصریب عبور و مرور کشتی ها 
در کانال سوئز به حالت عادی برگشت. کمیته مدیریت 
کانال سوئز نیز در بیانیه ای اعلام کرد: در شرایط کنونی 
عبور و مرور کشتی ها در کانال سوئز بدون هیچ مشکلی 
انجام می شود و مشکلی که برای کشتی گلوری پیش آمده 
بود، برطرف شده است. این در حالی است که رسانه های 
مصری از به گل نشستن یک کشتی به نام »Glory« در 
کانال سوئز خبرداد و اعلام کرد بودند قایق های یدک کش 
در حال تلاش برای دوباره شناورکردن آن هستند. در ماه 
مارس پارسال نیز یک کشتی در کانال سوئز به گل نشست 
و به مدت ۶ روز عبورومرور کشتی ها مختل شد. اوایل 
فروردین ۱۴۰۱ کشتی عظیم کانتینربر »اور گیون« با 
وزن ۲۲۰ هزار تن که از چین به مقصد بندر روتردام هلند 
در حرکت بود، از ساعات پایانی ۲۳ مارس )۳ فروردین( 
عرض کانال سوئز را مسدود کرد. افزون بر صدها کشتی که 
در این کانال حبس شده  و در انتظار بازگشایی دوبارۀ مسیر 
بودند، ده ها کشتی نیز تصمیم گرفتند قبل از ورود به این 
آبراهۀ کلیدی، مسیر خود را تغییر دهند و با عبور از دماغه 
امید نیک در جنوبی ترین نقطه آفریقا و با اضافه کردن 
حدود دو هفته به مدت زمان سفر خود، محموله های خود 

را به مقصد برسانند.

   هنری کیسینجر در کتاب جدیدش نوشته است، لغو 
نامزدی اوکراین برای عضویت در ائتلاف ناتو و اتخاذ وضعیت 
بی طرف از سوی این کشور به درگیری با روسیه پایان می دهد. 
به گزارش فارس، »هنری کیسینجر«، وزیر خارجه و مشاور 
امنیت ملی در دولت های اسبق آمریکا در کتاب جدید خود 
گفته است، بی طرف شدن وضعیت اوکراین راه پایان دادن به 
درگیری این کشور با روسیه است. براساس بررسی نشریه 
»فارین افرِز« از کتاب جدید هنری کیسینجر تحت عنوان 
»رهبری: شش درس استراتژی جهانی«، این وزیر امورخارجه 

اسبق آمریکا اشاره می کند: »اگر اوکراین به ائتلاف ناتو 
بپیوندد، مرزهای این بلوک در ۵۰۰ کیلومتری مسکو قرار 
می گیرد و این روسیه را از عمق استراتژیکی که همیشه به 
روی آن حساب باز کرده، محروم می کند.« مشاور امنیت ملی 
دولت اسبق آمریکا همچنین متذکر  شد،  راه حل جنگ فعلی 
در اوکراین یک »اوکراین بی طرف« است. به نوشته فارین افرز، 
کیسینجر معتقد است که روسیه دست کم تا چند دهه با نفوذ 
باقی خواهند ماند اما این کشور به دلیل گستردگی خاکش و 
فقدان پتانسیل دفاعی در جغرافیایش درگیر یک »احساس 

عدم امنیت پایدار« که ریشه های عمیق در تاریخش دارد 
خواهد بود. ماه اوت گذشته، کیسینجر توصیه به پایان دادن 
به جنگ اوکراین با مذاکرات کرده و گفته بود که به طول 
انجامیدن جنگ در این کشور ممکن است منجر به تشدید 
درگیری شود. ماه مه گذشته نیز این وزیر خارجه اسبق آمریکا 
گفت: روسیه و اوکراین باید به وضعیت که قبل از جنگ آنها 
موجود بود باز گردند. هنری کیسینجر در ماه دسامبر در 
مقاله ای در مجله »اسپکتیتور« خواستار مذاکره روسیه با 

اوکراین برای دوری از یک جنگ گسترده تر شد.

هنری کیسینجر: 
 بی طرف شدن اوکراین راه حل جنگ است

   رئیس جمهور ترکیه ضمن اشاره به افزایش بودجه نظامی 
این کشور به ۱.۵ میلیارد دلار، گفت: صادرات دفاعی آنکارا که 
۲۰ سال پیش فقط ۲۴۸ میلیون دلار بود، در سال گذشته با ۴ 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار رکورد زد. به گزارش فارس، »رجب 
طیب اردوغان« بیان کرد: اجازه نمی دهیم هیچ کشوری مانع 
پیشرفت ترکیه در حوزه های نظامی و دفاعی شود. اردوغان طی 
سخنرانی در مراسم تحویل توپخانه های خودکششی هوویتزر 
نسل جدید »طوفان« خبر داد که با محموله های جدید در دوره 
آتی، تعداد هوویتزرهای طوفان در ارتش ترکیه به مجموع ۱۴۰ 
می رسد. به نوشته خبرگزاری »آناتولی«، وی در این باره توضیح 
داد: »پس از تحویل این توپخانه ها، من معتقدم کسانی که با 

وجود اینکه حقیقت را می دانند ولی مدام دروغ می گویند، یک 
عذرخواهی به ملت ما بدهکار هستند.« رئیس جمهور ترکیه با 
بیان اینکه در سال ۲۰۰۲ فقط ۵۶ شرکت در صنایع دفاعی 
این کشور فعالیت می کردند، اظهارداشت: »اما امروز این تعداد 
از مرز دو هزار شرکت فراتر رفته است. صادرات دفاعی ما که 
۲۰ سال پیش فقط ۲۴۸ میلیون دلار بود، در سال گذشته با ۴ 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار رکورد زد.« اردوغان ادامه داد: »از 
کسانی که تریبون های عمومی را به تریبون تهمت علیه دولت 
تبدیل می کنند، دعوت می کنم در مسائل ملی که مستقیما به 
منافع کشور ما مربوط می شود، سیاست دروغ پردازی را کنار 
بگذارند.« طبق این گزارش، وی با بیان اینکه بودجه نظامی 

ترکیه از ۴۹ میلیون دلار به ۱.۵ میلیارد دلار در سال جدید 
میلادی افزایش پیدا کرده، گفت: ما هرگز اجازه نخواهیم داد 
که دیگران با گام های مختلف مانع حرکت دفاعی ترکیه شوند، 
همان طور که بارها در گذشته اتفاق افتاده است. رئیس جمهور 
ترکیه ادامه داد: »ما پیشرفت های زیادی در زمینه صنایع 
دفاعی داشته ایم که آخرین آنها اسلحه ها و تانک های آلتای 
ساخت داخل است. ما به توسعه صنایع دفاعی خود ادامه 
خواهیم داد تا ترکیه به استقلال کامل در این زمینه دست 
یابد. به نوشته آناتولی، اردوغان با بیان اینکه ۸۰ درصد صنایع 
نظامی ترکیه داخلی شده، تصریح کرد: »۷ شرکت تخصصی 
داریم که برخی از آنها در تولید پهپاد بالاترین رتبه را در جهان 
دارند. ما ۷۲۵ پروژه دفاعی با سرمایه گذاری بیش از ۶۰ میلیارد 
دلار داریم. کشتی آناتولی حامل پهپاد نیز در سالجاری وارد 

خدمت خواهد شد.

رجب طیب اردوغان:

اجازه نمی دهیم مانع پیشرفت نظامی ترکیه شوند

 


